
POSLANECKÁ SNĚMOVNA
2024

9. volební období

Z Á P I S
ze 44. schůze

výboru pro sociální politiku,
která se konala dne 29. února 2024 

od 13.00 hodin
v místnosti č. 48/ „Konírna“, vchod z Malostranského náměstí

Přítomni: Andrea Babišová, Jana Bačíková, Jan Bauer, Lenka Dražilová, Pavla Golasowská, 

Jana Hanzlíková, Igor Hendrych, Aleš Juchelka, Marie Jílková, Vit Kaňkovský, Klára 

Kocmanová, Vladimíra Lesenská, Martina Lisová, Jan Navrátil, Renata Oulehlová, Jana 

Pastuchová, Pavla Pivoňka Vaňková, Michael Rataj, Lucie Šafránková

Omluveni: Viktor Vojtko

44. schůzi výboru pro sociální politiku řídil předseda výboru Vít Kaňkovský, v úvodu

přivítal  všechny přítomné a nechal  hlasovat ke schválení  ověřovatelky Kláry Kocmanové.

V hlasování č. 1 hlasovalo pro všech 14 přítomných poslanců. Návrh byl přijat. Následující

hlasování proběhlo k programu schůze. V hlasování č. 2 hlasovalo pro všech 15 přítomných

poslanců. Návrh byl přijat. Další návrh k hlasování k příští 45. schůze konané   13. 3. 2024,

V hlasování č. 3 hlasovalo pro všech 17 přítomných poslanců. Návrh byl přijat.

1. Problematika péče neformálně pečujících v zákoně o sociálních službách /605/

Poslanec  Aleš  Juchelka  uvedl,  že  MPSV  připravilo  pozměňovací  návrh  k B

(nadregionální)  síti  a požadoval,  aby byl  představen.  Zároveň avizoval,  že  za hnutí  ANO

budou načítat na plénu vlastní PN.

Za předkladatele Ministerstvo práce a sociálních věcí návrh odůvodnila vrchní ředitelka

Dana Roučková potvrdila, že se na MPSV zabývali všemi PN které na posledním jednání byly

předneseny. Obzvlášť věnovali pozornost těm PN, kde za MPSV bylo stanovisko neutrální (3

PN poslance Aleše Juchelky a paní poslankyně Lucie Šafránkové). Výsledkem posuzování je

připravený PN pro 2. čtení o třech bodech, který reaguje na PN poslance Aleše Juchelky.

První dva body se týkají úprav definice sítě B (§3j) a druhý se týká definice pečující osoby.

Pokud jde o síť B, zde úprava PN směřuje k vypuštění části původního ustanovení slov a které
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nelze řešit v rámci sítě sociálních služeb, což působí jako ostrá hranice, které poskytovatele

do budoucna zařazovala do sítě A anebo B. Úpravou definice se ostré hranice odstraňují a do

budoucna by mělo být zajištěno, aby všechny sociální služby šlo řešit v rámci sítě A, jsou-li

poskytované v dostatečné kvalitě. Další úprava se týká pečující osoby v původní definici, jak

je  obsažená  v ST  605.  Zůstala  by  vazba  na  vyplácení  dlouhodobého  ošetřovného,  ale

v případě ukončení této výplaty by postačovalo, aby daná osoba byla považována nadále za

pečující  osobu. V sociálním poradenství došlo k úpravě poskytování  odborného sociálního

poradenství,  (dosud  je  poskytováno  ambulantní  formou).  Úpravou  by  se  docílilo,  že  by

odborné  sociální  poradenství  mohlo  být  poskytováno terénní  formou,  přímo v přirozeném

sociálním prostředí klienta. 

Zdislava Odstrčilová, vrchní ředitelka sekce rodinné politiky a sociálních služeb doplnila,

že u bodu osobní asistence, služba, podle odst. 1, obsahuje zejména tyto základní činnosti. Je to

jediný paragraf sociálních služeb, kde je použito i slovo „zejména“, protože u ostatních služeb je

vymezené, které činnosti v rámci sociální služby jsou poskytované. Pouze u osobní asistence je

přiklad činnosti, které v rámci osobní asistence jsou poskytovány, ale mohou být poskytovány i

jiné  činnosti.  Z tohoto  důvodu může  osobní  asistence  zahrnovat  víc  aktivit  a  činnost,  které

individuálně daný klient potřebuje.

Poslanec  Aleš  Juchelka  se  dotázal,  kde  vznikne  nárok  na  dávku  (v jakém  stupni,

příspěvek na péči atd.), když skončí dlouhodobé ošetřovné. 

Zdislava Odstrčilová doplnila, než je počatá poskytovaná sociální služba, musí proběhnout

sociální šetření. Prověřují se okolnosti a situace žadatele o službu. Podá žádost o příspěvek na

péči a MPSV podniká kroky, aby proces byl rychlejší.

Místopředsedkyně  Jana  Pastuchová  se  dotázala,  kdy  budou  předloženy  pozměňovací

návrhy, protože potřebují čas k prostudování.

Předseda Vít Kaňkovský sdělil přítomným, že požadovaný PN bude zaslán po jednání

výboru členům VSP.

Místopředsedkyně Jana Pastuchová uvedla,  že poslanecký návrh Zvýšení příspěvku na

péči od 2 do 4 stupně a 4+, dodala že 880 korun je zanedbatelná částka vzhledem k nynějším

cenám. Dotázala se, zda uvažují o PN nebo doplnění, kde bude velký rozdíl mezi 2 a 3 stupněm,

jde o 10 000 korun rozdílu a 1 stupeň bude ponechaná na stejné částce a jaký to bude mít dopad

na LPS.

Poslankyně  Vladimíra  Lesenská  doplnila,  že  zde  bylo  zmíněno  urychlení  vyřízení

příspěvku na péči, ale nyní se připravuje převedení veškerých dávek pro osoby se zdravotním

postižením na  okresní  správy  sociálního  zabezpečení.  Zda  je  MPSV přesvědčeno,  že  tento

postup bude tím urychlením, případně, jaké kroky činí.
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Vrchní ředitelka Dana Roučková potvrdila, že se této problematiky převodu z ÚP ČR na

ČSSZ věnují a je již legislativně zpracován. Do 14 dnů bude předložen do mezirezortního

připomínkového řízení. 

Kryštof Zrcek, ředitel sekce sociálního pojištění – ČSSZ uvedl, že jedna věc je obava,

co případně navýšení příspěvku na péči udělá v zatížení LPS. Druhá věc je zrychlení a převod

dávek OZP na územní správy. K tomuto účelu bylo vytvoření institutu, který má celostátní

působnost.

Jana Venclová, ředitelka sekce metodiky a odvolací agendy lékařské posudkové služby

– IPZS doplnila, že od roku 2025 bude proces pod jednou střechou ČSSZ a tudíž některé

kroky budou sloučeny. 

Předseda  Vít  Kaňkovský dal  hlasovat  k vystoupení  hostů.  V hlasování  č.  4 hlasovalo  pro

všech 11 přítomných poslanců. Návrh byl přijat.

Václav Krása, předseda NRZP uvedl, že došlo ke zdražení služeb od roku 2018 o 40%.

Příspěvek ve 2 stupni, dnes činí 4 400 korun po zvýšení 4 900 korun nic neřeší. Obávají se

že 30% lidí budou usilovat o zvýšení příspěvku na péči, protože je tam rozdíl jednoho úkonu

a  může  dojít  k zahlcení  ČSSZ  a  ÚP  ČR.  Nesouhlasí,  že  příspěvek  v prvním  stupni  se

neupravuje je to nepřijatelné a uvržení těchto lidí k nedostupnosti služeb.

Dále v obecné rozpravě vystoupili: Aleš Juchelka, Igor Hendrych, Vít Kaňkovský, Jiří

Navrátil,  Jana Pastuchová, Vladimíra Lesenská, Kateřina Valachová, David Pospíšil,  Šárka

Jelínková, Jana Hanzlíková.

Předseda Vít Kaňkovský poděkoval všema přítomným a doplnil, že příští schůze výboru

pro sociální politiku se bude konat 13. března 2024.

Zaznamenala: J. Kostková

Klára   K o c m a n o v á ,   v. r. Vít   K a ň k o v s k ý ,   v. r. 
ověřovatelka výboru předseda výboru 
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